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صفحه ؟

»امروز« »امروز« از نحوه تحقق ساخت و ساز صنعتی تا پایان برنامه هفتم گزارش می دهداز نحوه تحقق ساخت و ساز صنعتی تا پایان برنامه هفتم گزارش می دهد
عضو هیات رئیسه مجلس بیان کرد:

رئیس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران:

 فاصله نسل سوم ساخت و ساز  فاصله نسل سوم ساخت و ساز 
تا نسل هفتم چگونه پر می شود؟تا نسل هفتم چگونه پر می شود؟

  صفحه 8  صفحه7

 تامین نصف 
 درآمد خانوارها 

از بخش های غیرمولد

200میلیون دلار به 
واردات مجدد خودروهای نو 

اختصاص یافت

توجه به روش های ژئوفیزیکی جدید در حوزه اکتشاف 
مانند الکترومغناطیس و مگنتوتلوریک، حفاری های عمیق 
در بعضی از کانسارها و استفاده از مغناطیس سنجی برای 
تحلیل ساختارها، تغییراتی مناسب است که همسو شدن 
بــا اینگونه تغییرات می تواند بــه صورت کیفی و کمی 
به اکتشافات کشور عمق ببخشــد.تمایل شدید توسعه 
اکتشافات مواد معدنی  در سازمان ها و شرکت های دولتی 
و خصوصی کشور در سال های اخیر موجب کشف ذخایر 
جدید و توسعه ذخایر شناخته شده در کشور شده است و هر 
از چندگاهی مطالبی در این خصوص در گزارش های خبری 

به گوش می رسد.

آینده اکتشافات مواد معدنی
یادداشت امروز

 احسان آشوری-کارشناس حوزه اکتشاف

حرکت به سوی صنعتی شدن، نیاز به یک راهبرد جامع و 
گسترده، تدبیرهای مناسب و پیشرفت هم زمان تمام صنایع 
در ابعاد مختلف دارد.در این میان، صنعت ســاختمان، به 
عنوان یک صنعت تأثیرگذار، وسیع و گسترده که هر سال 
مبالغ قابل توجهی از سرمایه های ملی در آن هزینه می شود 
در مقایسه با دیگر صنایع پیشرفت قابل ملاحظه ای نداشته 
است، نیازمند توجه ویژه است.ده ها سال است که در کشور 
طرح هایی برای صنعتی شدن تولید ساختمان آغاز شده، اما 

موفقیت چندانی حاصل نشده است. 

تجربه جهانی صنعتی سازی
 سرمقاله امروز

 ابوالفضل شادمان

 ادامه درصفحه6

 ادامه درصفحه6
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 مجلس آینده دولت را 
بسیار اذیت خواهد کرد

ناترازی عجیب حداقل دستمزد 
کارگران با میزان اقساط وام مسکن

نماینده مردم مرودشت از احتمال ورود شورای نگهبان به ماجرای ردصلاحیت ها 
توسط هیأت اجرایی خبر داد و گفت: این سطح از رد صلاحیت در هیئت اجرایی 
مسبوق به سابقه نیست. اختلافات میان بهارستان و پاستور هر روز آشکارتر می شود 
و با رد صلاحیت برخی نمایندگان توسط هیأت اجرایی وزارت کشور، هر دو قوه 
شمشیر خود را علیه دیگری تیز کرده اند.چنانچه برخی نمایندگان رد صلاحیت های 
اخیر را »انتقام جویی دولت« علیه منتقدانش خاصه منتقدانش در مجلس می دانند. 
با این وجود معاون رئیسی منتقدان به ردصلاحیت ها را دعوت به متانت می کند و 

گفته می شود وزیر کشور نیز در جمعی گفته است»فضای انتقادی به...

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: شاخص قیمت مسکن طبق اخبار 
منتشر شده در رسانه ها طی بازه زمانی ۱۳۷۷ الی ۱۴۰۰ حدود ۲۱۵ برابر افزایش 
یافته در حالی که حداقل دستمزد کارگران طی این سال ها حدود ۸۸ برابر رشد 
داشته که این فاصله باید با افزایش تسهیلات تکمیل شود در حالی که مردم توان 
پرداخت اقساط سنگین آن را ندارند البته باید این آمار بصورت دقیق مورد بررسی 
قرار گیرد. عبدالجلال ایری با اشــاره به افزایش قیمت خانه و ناتوانی مردم در 
پرداخت تسهیلات مسکن گفت: مسکن یکی از مطالبات به حق مردم بوده که 

متاسفانه طی سالهای اخیر با افزایش شدیدی مواجه بوده که در...

 امروز- لیلا زمانی
طی سال های اخیر بحث صنعتی سازی ساختمان به مرور گسترش 
یافته و امروز به بحث غالب در اغلب رسانه های تخصصی و حتی در 
رسانه های عمومی تبدیل شده است. با این حال به نظر می رسد که 
علی رغم حجم زیاد گفته ها و نوشته ها شاهد بحث های تخصصی 

و راه گشا نیستیم.
صنعتی سازی با صفت های عام و مبالغه آمیز مورد تحسین قرار می گیرد. سرعت 
فوق العاده، کیفیت برتر و قیمت تمام شده کمتر به ساخت صنعتی نسبت داده می 
شود، ولی پروژه هایی که در حال حاضر به سرانجام رسیده، کمتر در معرض نقد و 
بحث قرار می گیرند.باید اذعان داشت صنعتی ساختمان نیاز صنعت ساخت و ساز است 
و صنعت ساختمان نیازمند سازمان های کارآمدتر، فرایندهای موثرتر و روش های 
خلاقانه تری برای ساخت اســت. این نیاز که به واسطه جهانی سازی، ایجاد بازار 
رقابتی و دستاوردهای فناورانه قرن حاضر ایجاد شده است، در سایه پیشرفت های 
رایانه ای و صنعتی سازی ساختمان مورد توجه قرار گرفته است.مسائل همیشگی 
صنعت ساختمان از جمله کیفیت اجرا، کمبود کارگر متخصص، راندمان اجرا و ایمنی 
کارگران، با صنعتی سازی ساختمان بهبود می یابند. اما سوال اساسی اینجاست که 
صنعتی سازی پروژه های ساختمانی تا چه سطحی ممکن و یا مقرون به صرف است؟
نمایندگان مجلس قصد دارند برای بهبود کیفیت و کاهش هزینه های ساخت و ساز 
مسکن، وزارت راه و شهرسازی نسبت به بازنگری شناسنامه فنی- ملکی برای کلیه 
ساختمان های جدیدالاحداث و همچنین ایجاد و راهبری سامانه صدور الکترونیکی 

آن اقدام کند.
این اقدام اگر چه می تواند موجب بالا رفتن کیفیت ساخت و ساز شود اما باید دید که 
امکان درجه بندی ساختمان ها و ساختمان های جدید الاحداث در دو بخش کیفیت 

ساخت و بهره وری انرژی در چهار رده فراهم می شود.
نمایندگان مجلس اصرار دارند تا برای بهبود کیفیت و کاهش هزینه های ساخت 
و ساز مســکن، وزارت راه و شهرسازی نسبت به بازنگری شناسنامه فنی- ملکی 
برای کلیه ساختمان های جدیدالاحداث و همچنین ایجاد و راهبری سامانه صدور 
الکترونیکی آن اقدام کند. این اقدام اگر چه می تواند موجب بالا رفتن کیفیت ساخت 
و ســاز شود اما باید دید که امکان درجه بندی ساختمان ها و ساختمان های جدید 
الاحداث در دو بخش کیفیت ساخت و بهره وری انرژی در چهار رده فراهم می شود.
تکمیل مرحله ای شناسنامه فنی- ملکی از شــروع اخذ پروانه ساخت و در زمان 
تنظیم گزارش های مرحله ای توسط مهندسین ناظر تا صدور پایان کار الزامی بوده 
و شهرداری ها مکلف هستند از صدور پایان کار برای ساختمان های فاقد شناسنامه 
فنی- ملکی مورد تأیید سازمان نظام مهندسی ساختمان خودداری نمایند و حسب مورد 
پرونده تخلفات ساختمانی را برای تعیین تکلیف به کمیسیون مواد نود و نه )۹۹( و صد 
)۱۰۰( قانون شهرداری ها، دهیاری ها و تخلف ناظران نظام مهندسی را به شورای 

انتظامی سازمان نظام مهندسی ساختمان ارجاع کنند.
از تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون، کارکنان دستگاه های اجرائی، امکان فعالیت به 

عنوان مجری یا نماینده مجری در فرایند ساخت و ساز ساختمان ها را ندارند.
آئین نامه اجرائی این بند شامل تکالیف دستگاه ها، عوامل فنی، اجرائی و نظارت 
ســاختمان، فرایندهای تهیه و صدور شناسنامه فنی- ملکی ساختمان و ضوابط و 
معیارهای صنعتی ســازی و بهرهوری انرژی ظرف ۶ ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون، با پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی و با همکاری وزارتخانه های کشور، 
نفت و نیرو، سازمان، سازمان نظام مهندسی و نماینده شورای عالی استان ها تهیه می 
شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد.این اقدام به نظر می رسید بتواند در آینده 
نه چندان دور هم به لحاظ کیفی سازی و هم به لحاظ کمی به بخش مسکن و در 

نهایت کشور کمک کند.
چرا روش های ساخت و ساز تغییر نمی کند؟

رهبر، رئیس انجمن انبوه سازان مسکن با تاکید بر اینکه دنیا در نسل هفتم ساخت و 
ساز قرار دارد و می بایست خود را به این نسل برسانیم گفت: همچنان در نسل سوم 

ساخت و ساز مسکن در جا می زنیم.
»ایرج رهبر« رئیس انجمن انبوه سازان تهران در پاسخ به این پرسش که نمایندگان 
مجلس وزارت راه و شهرسازی را برای صنعتی سازی مکلف کرده اند. آیا این اقدام می 
تواند ساخت و ساز را از سنتی سازی دور و به سمت صنعتی سازی سوق دهد؟ گفت: 
سنتی سازی سالهای سال است که در اکثر کشورهای روز دنیا منسوخ شده است و 

تولید مسکن در ایران نیز چاره ای جز این ندارد که به سمت صنعتی سازی حرکت کند.
او با تاکید بر اینکه ساخت و ساز با سنتی سازی راندمان بالایی نخواهد داشت ادامه 
داد: با تکلیفی که نمایندگان مجلس به وزارت راه و شهرسازی کرده اند روش های 
ساخت و ساز باید تغییر کند. استفاده از روش های نوین و فناوری های روز و صنعتی 
سازی با اولویت احداث شهرک های مسکونی و توسعه شهرهای جدید امری است 

که در شرایط فعلی به وزارت راه و شهرسازی تکلیف شده است.
رئیس انجمن انبوه سازان در پاسخ به این پرسش که روش های قدیمی ساخت و ساز 
در دنیا تغییر کرده است آیا این اقدام مجلس با این هدف است که شیوه های ساخت و 
ساز تغییر کند؟ گفت: روش های ساخت و ساز باید تغییر پیدا کند و این موضوع تحت 
دستورالعمل و قانون مشخص به نظر می رسد شدنی باشد. چرا که با توجه به نیاز کشور 
به مسکن و حجم بالای تقاضا، دیگر روش های قدیمی کارساز نبوده و سنتی سازی 

بازار را به تعادل نمی رساند.
او ادامه داد: با سنتی سازی راندمان تولید مسکن بالا نخواهد رفت و ساخت مسکن 
مورد نیاز به لحاظ زمان بندی و تسریع در تحویل و عرضه مسکن دچار مشکل می 

شود.
او در پاسخ به این پرسش که در حال حاضر وضعیت ساخت و ساز در کشورهای روز 
دنیا به چه شکل است؟ گفت: اگر مطالعه ای در این خصوص صورت بگیرد دنیا در 
نسل هفتم ساخت و ساز قرار دارد و می بایست خود را به این نسل برسانیم. متاسفانه 
اکنون در نســل سوم ساخت و ساز مســکن قرار داریم؛ بی شک جبران این عقب 
 ماندگی از مسیر تکلیف مجلس به وزارت راه و شهرسازی و صنعتی سازی محقق 

خواهد شد.
وی اظهار داشــت: دولت می تواند مشوق های لازم را اعمال کند و انگیزه بخش 
خصوصی برای مشارکت در فرآیند ساخت و ساز را افزایش دهد. رسیدن به روش های 
نو و تکنولوژی نوین ســاخت دشوار نیست و تنها به سبب موانعی که وجود دارد، تا 
حدودی زمان بر است. بی شک این موانع با دانش فنی و مهندسی کشور و همچنین 

اعمال مشوق ها برطرف خواهد شد.
وی افزود: اگر قانون مشخص شکل نگیرد سلیقه های مختلف به حوزه ساخت و 
ســاز وارد می شود. پیش تر چنین روندی را تجربه کردیم و مشخص شد که ورود 
سلیقه ها، مانع از پیش برد یک روش مشخص است و از تبیین چشم انداز بلند مدت 
جلوگیری خواهد کرد. به سبب این امر قانونمند شدن نیز مطرح می گردد و موفقیت ها 

بیش تر خواهد شد.
رهبر تصریح کرد: به موجب مصوبه قانونی مجلس و مکلف شــدن وزارت راه و 
شهرسازی، صنعتی سازی و استفاده از فناوری های نوین در ساخت و ساز به عنوان 

یک راهبرد جدی تلقی خواهد شد و گرایشی مثبت ایجاد خواهد کرد.
رئیس انجمن انبوه سازان تهران خاطر نشان کرد: می توانیم در بخش تولید مسکن 
مطابق با زمان و نیاز خود پیشرفت کنیم و موفقیت های قابل توجه رقم بزنیم. دسترسی 
به پیشرفت های شکل گرفته در دنیا سخت نیست و به سبب ارتباطات شکل گرفته 
و دسترسی های ایجاد شده از مسیر اینترنت و سایر روش های متداول عملی ممکن 

خواهد بود.
وی اظهار داشت: اگر وزارت راه و شهرسازی و مجلس به خوبی این موارد را رعایت 
کنند، دسترسی به پیشــرفت ساخت و ساز دشوار نخواهد بود چراکه به لحاظ فنی 
قدرت بسیاری را دارا می باشیم. شایان ذکر است تا بگوییم که ایران ازلحاظ دانش 
فنی و مهندســی در جایگاه سوم دنیا قرار دارد. بنابراین دانش فنی و مهندسی مان 

چیزی کم ندارد و تنها نیازمند فراهم سازی زیرساخت های موردنیاز است. به منظور 
پیشرفت روزافزون می بایست همکاری و تعامل را افزایش دهیم و امکانات ضروری 

را تحقق ببخشیم.
قطعا با رفتن به سمت صنعتی سازی می توان عمر مفید 

ساختمان ها را تا ۱۰۰ سال افزایش داد
اقبال شاکری عضو کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی در پاسخ به این 
پرسش که ظاهرا نمایندگان مجلس قصد دارند تا وزارت راه و شهرسازی را مکلف 
بازنگری صدور شناسنامه فنی - ملکی کنند. آیا این اقدام می تواند به بالا رفتن کیفیت 
ساخت و ساز منجر شود؟ گفت: باید دولت این موضوع را به عنوان یک تکلیف مهم از 
سوی وزارت راه و شهرسازی و سازمان نظام مهندسی کشور مورد پیگیری قرار دهد 
و مجلس نیز با کنترلی که در این خصوص انجام می دهد به بهبود کیفیت ساخت و 

ساز و بالا رفتن عمر ساختمان ها کمک کند.
او با بیان اینکه سوال این است چرا عمر ساختمان های نوساز در ایران به ۳۰ سال 
می رسد در حالیکه متوسط جهانی آن به ۱۰۰ سال می رسد تاکید کرد: قطعا با رفتن 
به سمت صنعتی سازی می توان عمر مفید ساختمان ها را تا ۱۰۰ سال افزایش داد. 
به هر حال یکی از مسیرهایی که می تواند به بهبود کیفیت ساخت و ساز منجر شود 
همانا اجرایی شدن قانون شناسنامه فنی- ملکی است که شهرداریها نیز باید به آن 

اصرار و توجه بیشتری کنند.
شاکری تصریح کرد: مجلس قصد دارد تا بر روند ساخت و صنعتی سازی نظارت 
کند تا این مهم که سال های سال است مطرح می شود اما چندان به آن توجه نمی 
شود عملیاتی شود. در این میان ضرورت دارد تا از دانش فنی و مهندسی نخبگان، 

شرکت های دانش بنیان که علاقه مندی آنها استفاده از فناوری است، بهره بگیریم.
دانش بومی در ساخت و ساز انبوه هزینه تولید مسکن را می تواند کاهش دهد اما به 
نظر می رسد فعلا صنعتی سازی نتواند در مسیر درست و صحیح خود باشد و شاید 
تحقق ۱۵ درصدی از حجم ساخت و سازهای ساختمانی در کشور تا پایان برنامه به 

صورت صنعتی سازی امری قابل تحقق باشد.
شاکری تاکید کرد: دانش بومی در ساخت و ساز انبوه هزینه تولید مسکن را می تواند 
کاهش دهد اما به نظر می رسد فعلا صنعتی سازی نتواند در مسیر درست و صحیح 
خود باشد و شاید تحقق ۱۵ درصدی از حجم ساخت و سازهای ساختمانی در کشور تا 

پایان برنامه به صورت صنعتی سازی امری قابل تحقق باشد.
در این میان باید یادآور شد که میانگین تحقق کلیت برنامه های توسعه ای قبلی در 
کشور ما، در خوش بینانه ترین حالت در حدود ۳۰درصد بوده است و ظاهرا تا ۱۰ سال 

آینده صرفا می توان استارتی مختصر را در این عرصه منتظر بود.
سال های سال است که سنتی سازی را در دستور کار خود قرار 

داده ایم و می بینیم که از آن نتیجه ای حاصل نشده است
نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: به 
هر حال ســال های سال است که سنتی سازی را در دستور کار خود قرار داده ایم و 
می بینیم که از آن نتیجه ای حاصل نشده است. پس ناگزیر به صنعتی سازی و رفتن 
به استفاده از روش های نوین و فناوری روز دنیا هستیم تا بتوانیم هم تولید و عرضه را 

افزایش دهیم و هم اینکه کیفیت را بالا ببریم.
شاکری خاطر نشان کرد: در این میان برخی از ساخت و سازها توسط سوی مردم و 
به صورت شخصی، برخی توسط تعاونی ها و برخی نیز توسط وزارت راه و شهرسازی 
به سبب قرارداد با پیمانکاران و انبوه سازان صورت می گیرد. لذا بسیاری از مسکن 
های جدید به صورت بلندمرتبه سازی تحت عنوان شهرهای جدید ساخته شده است.
عضو کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: از سال گذشته وزارت راه و شهرسازی با 
بررسی هایی که انجام داد، حرکت به سمت ویلا سازی به ویژه در شهرهای کوچک 
در دستور کار قرار گرفت. این امر با هدف حفظ تراکم روستایی و مهاجرت معکوس 
مدنظر قرار گرفت و با اولویت ارائه زمین برای معیشت و مسائل اقتصادی مطرح شد.

وی افزود: ویلاسازی اقدامی قابل توجه است تا شهرسازی کوچک و مرزی تقویت 
شوند. میزان صنعتی سازی در ساخت این نوع مسکن ها کم است و درصد کمی را 
تشــکیل می دهد. اگر وزارت راه و شهرسازی زمین را به مردم واگذار کند تا خود از 
طریق پیمانکاران معرفی شده و انبوه سازان ساخت مسکن خود را به ویژه به صورت 
ویلایی پیش ببرند، صنعتی سازی نیز تحقق پیدا خواهد کرد و با سهولت همراه خواهد 
شد. بنا به این روش، حدود ۸۰ درصد از ساخت یک ساختمان یا ویلا صنعتی سازی 

خواهد شد.

در  اقتصادی  کارشناس  دانشمند،  مسعود 
گفت وگو با روزنامه اقتصادی امروز عنوان 
کرد: موضوع انحــلال بانک های زیان ده 
تاکنون به درستی موردتوجه مسئولان قرار 
نگرفته، هرچند بارها در این موضوع سخنانی 
گفته شده و روسای پیشین بانک مرکزی بر 
این موضوع تأکید کرده اند، اما عملاً آنچه 
گفته و وعده داده شده به دلایل مختلفی به 
سرانجام خاصی نرسیده که به نفع انحلال 
بانک های زیان ده و کاهش فشاری باشد که 
بخشی از تورم کنونی را از سوی بانک های 
زیان ده به اقتصاد کشور تحمیل کرده است.
مسعود دانشمند ادامه داد: البته رئیس بانک مرکزی 
وعده داده که موضوع انحلال بانک های زیان ده را در 
دستور کار قرار می دهد اگر این موضوع و وعده رئیس 
بانک مرکزی محقق شود و دولت و حاکمیت از بانک 
مرکزی در راستای انحلال بانک های زیان ده حمایت 

جدی به عمل بیاورند از جهات مختلفی به نفع اقتصاد 
کشور است. وی در ادامه عنوان کرد: البته شرط تحقق 
این موضوع عبور از نگرش ها و رویکردهای سیاسی و 
حزبی است تا وعده رئیس بانک مرکزی در موضوع 

انحلال بانک های زیان ده عملیاتی شود.
این کارشناس اقتصادی افزود: کاهش هزینه نظام 
بانکی نیز موضوع مهمی اســت که بایــد با ادغام 
بانک های ناتراز کلید زده شــود به این خاطر بخشی 

از فعالیتی که در راســتای انحلال بانک های زیان ده 
صورت می گیرد قطعاً در موضوع ادغام صورت می گیرد.

این فعــال و تحلیلگر اقتصادی تصریح کرد: انتظار 
می رود بانــک مرکزی با همراهــی دولت موضوع 
حمایت از بانک های قوی و حل ریشــه ای و اساسی 
رویش بانک ها در ایران را به صورت قارچ گونه را مدنظر 
قرار دهند.مسعود دانشمند ادامه داد: اصولاً کشورهای 
توسعه یافته در مسئله مرتبط با نظام بانکی به دنبال 
فشرده و کوچک سازی نظام بانکی هستند تا افزایش 

تعداد شعب بانک ها.
مسعود دانشــمند، کارشــناس اقتصادی در پایان 
گفت وگو با روزنامه اقتصــادی امروز عنوان کرد: این 
موضوع از جهات مختلف حائز اهمیت است لذا انتظار 
می رود دولت تمام قد از موضوع انحلال بانک های زیان 
ده از بانک مرکزی حمایت قابل توجه را به عمل بیاورد 
تا مانع سنگ اندازی هایی شود که قطعاً در این راه در 

پیش روی مجریان امر موانعی ایجاد می کنند.

مسعود دانشمند، کارشناس اقتصادی در گفت وگو با »امروز« پاسخ داد؛»امروز« از نحوه تحقق ساخت و ساز صنعتی تا پایان برنامه هفتم گزارش می دهد

چگونه وعده انحلال بانک های زیان ده فاصله نسل سوم ساخت و ساز تا نسل هفتم چگونه پر می شود؟
عملیاتی می شود؟

گفت وگوی  امروزگزارش  امروز

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و 
یونان در نشست با اتاق بازرگانی و صنایع 
و معادن آتن گفت: ما راه اندازی خط هوایی 
بین تهران و آتن را به جد دنبال خواهیم 
کرد و انتظار داریم این موضوع از ســوی 

طرف یونانی هم با جدیت دنبال شود.
مهــدی جهانگیــری، رئیــس اتاق مشــترک 
بازگانی،صنایع و معادن ایران و یونان، در نشســت 
»ایران - یونان؛ فرصت های کســب و کار« که در 
اتاق بازرگانی و صنایع و معادن آتن در پایتخت کشور 
یونان برگزار شــد، با اشاره به ظرفیت های تجاری 
موجود بین دو کشور گفت: ایران و یونان پیشینه بسیار 
قوی، ظرفیت های قابل توجهی در حوزه فرهنگی و 
تمدنی و جاذبه های زیاد گردشگری دارند. تا جایی که 
شباهت های فرهنگی این دو کشور باعث شده مردم 

ایران و یونان هم به هم شبیه باشند.
جهانگیری با تاکید بر این مساله که اقتصاد هر کشور 
نیاز به جهش قابل توجهی دارد، تصریح کرد: در دهه 
گذشــته روابط تجاری بین ایران و یونان به شدت 
کاهش پیدا کرده است. این مبادلات تجاری بین دو 
کشور از ظرفیت ۴۳۰ میلیون دلار در سال، امروز به 

کمتر از ۴۰ میلیون دلار رسیده است.
رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و یونان ادامه 
داد: ما به عنوان فعالان بخش خصوصی می توانیم 
زمینه ساز روابط تجاری بزرگ بین دو کشور باشیم. ما 
در اتاق مشترک بازرگانی ایران و یونان برنامه جدی 
برای جهش توسعه صادراتی بین دو کشور داریم و 
فکر می کنم حضور این هیات قوی از بخش های 

مختلف اقتصادی ایران در کشور یونان، زمینه یک 
عزم جدی برای اعتلای روابط تجاری خواهد بود.

وی تاکید کرد: در هیاتی که از ایران به یونان اعزام 
شــده، فعالین صاحب برند در  حوزه های اقتصادی 
از بخش های مختلف بانکی، ســاختمانی، فنی و 
مهندسی، کشــتی رانی، بازرگانی، گردشگری و... 
حضور دارند.وی ادامه داد: مهم ترین ریل گذاری برای 
توســعه روابط تجاری بین دو کشور، ایجاد فضای 
صلح، دوســتی و محبت است. این ریل گذاری جز 
با توسعه توریسم و صنعت گردشگری امکان پذیر 
نیســت زیرا توریست های هر کشور سفیران صلح 
و دوستی هستند.جهانگیری با اشاره به مهم ترین 
رویکرد اتاق مشترک بازرگانی ایران و یونان تصریح 
کرد: ما راه اندازی خط هوایی بین تهران و آتن را به 
جد دنبال خواهیم کرد و انتظار داریم این موضوع از 

سوی طرف یونانی هم با جدیت دنبال شود.
این فعال اقتصادی افزود: کشــور یونان با بیش از 
۳۰میلیون توریست در ســال، یکی از پیشرو ترین 
کشورها در صنعت گردشگری است. از سوی دیگر 

ایران هم با سابقه بسیار دیرینه در تمدن و فرهنگ 
فارسی، جاذبه های گردشگری بسیار قوی و چهار 
فصل بودن یکی از کانون های توجه در حوزه صنعت 
گردشگری دنیاست.جهانگیری ادامه داد: امیدوارم در 
مدت زمان کوتاهی با کمک سفیر محترم ایران در 
آتن، ســفیر محترم یونان در تهران و اتاق بازرگانی 
و صنایع و معادن آتن بتوانیم موضوع راه اندازی خط 

هوایی بین دو پایتخت را نهادینه و اجرایی کنیم.
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و یونان همچنین 
با اشاره به موضوع راه اندازی دفتر تجاری دو کشور 
در تهران و آتن گفــت: راه اندازی این دفاتر تجاری 
در پایتخت هــا می تواند در تقویت روابط تجاری دو 
کشور کمک کند. برگزاری تورهای تجاری و دعوت 
از هیات هــای تجاری یونان برای ســفر به ایران، 
می تواند پاسخی به حضور هیات تجاری ایران در اتاق 
بازرگانی آتن باشد.او ادامه داد: بعد از برجام یک هیات 
عالی رتبه از کشور یونان به تهران آمد و فرصت های 
ســرمایه گذاری جدی در این زمینه بررسی شد. ما 
امروز در فضای بخش خصوصی در ایران علاقه مند 
هســتیم بتوانیم روابط اقتصادی را در قالب ایجاد 
شرکت های مشترک بین دو کشور را توسعه دهیم 

و در جهت افزایش روابط تجاری گام برداریم.
مهدی جهانگیری در پایان با ابراز امیدواری برای به 
دست آمدن نتایج مثبت در این سفر تصریح کرد: من 
در همکارانم عزم و اراده جدی برای سرمایه گذاری 
در کشور یونان می بینم و امیدوارم طرف های ایرانی 
و یونانی با برگزار جلســات مختلف بتوانند به نقاط 

مشترکی دست پیدا کنند.

مهدی جهانگیری، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و یونان:

 ریل گذاری توسعه روابط تجاری بین ایران و یونان 
جز با توسعه صنعت گردشگری امکان پذیر نیست
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 بانکها با وجود اصرار بانک مرکزی در ارایه وامهای خرد به مردم اما همراهی لازم را به بهانه های مختلف با آنها ندارند و اگر بخواهند وامی را نیز پرداخت کنند با شرط و شروط انجام می دهند 
شروطی که نتیجه آن این است که پرداخت وام به هدف اصلی خود اصابت نکند

  صفحه 1

چگونه وعده انحلال 
بانک های زیان ده 
عملیاتی  می شود؟

مسعود دانشمند، کارشناس اقتصادی در گفت وگو با »امروز« پاسخ داد؛


